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۱۲۰ سالگی سینمای چین
پانزدهمین جشنواره فیلم پکن آغاز شد

جشــنواره بین المللی فیلم پکن با افتتاحیه ای پر زرق و برق به 
استقبال ۳نقطه عطف مهم رفت. به گزارش مهر به نقل از ورایتی، 
پانزدهمین جشــنواره بین المللی فیلم پکن با وجود شــرایط 
بارانی، با شکوه و اهمیت تاریخی کارش را آغاز کرد تا با حضور 
 جمعی از چهره های ســینمای بین المللی و چینی، ۳سالگرد

قابل توجه تاریخ سینما را گرامی بدارد.
 این جشــنواره امســال ســالگرد ۱۳۰ســالگی پیشــگامی

برادران لومیر با نخستین نمایش فیلم در پاریس، ۱۲۰سالگی 
سینمای چین و پانزدهمین سالگرد جشنواره را جشن می گیرد. 
در این مراســم جانت یانگ، رئیــس آکادمی اســکار، با یک 
سخنرانی ۲زبانه بر قدرت فیلم به عنوان یک زبان جهانی تأکید 
کرد و به زبان ماندارین گفت: فیلم، جهانی ترین زبانی است که 
همه دنیا را به هم مرتبط می کند. وی همچنین گفت: نخستین 
بار با آثار فیلمسازان نسل پنجم عاشــق سینمای چین شدم. 
تکنولوژی می تواند به ما کمک کند، اما چیزی که واقعا مردم را 
به جنبش درمی آورد، داستان هایی است که از همدلی انسانی 
نشأت می گیرد. یانگ با اشــاره به اینکه در ســال های اخیر، 
داستان سرایان آسیایی و آســیایی دیاسپورا هرچه بیشتر وارد 
صحنه جهانی شده اند، گفت: آنها با صدای منحصربه فرد خود 
داستان هایی را از زندگی بین فرهنگ ها بیان می کنند. به عنوان 
یک تهیه کننده چینی-آمریکایی، می دانم این مســیر چقدر 
می تواند چالش برانگیز باشد، اما دقیقا به همین دلیل است که 
اهمیت دارد. دیوید یتس، کارگردان بریتانیایی که کارگردانی 
چندین فیلم »هری پاتر« را انجام داده و از اعضای هیأت داوران 
جایزه تیانتان جشــنواره اســت، گفت: از تماشــای مقیاس و 
شکوه همه  چیز اینجا شگفت زده شده ام. ریاست هیأت داوران 
 امســال را جیانگ ون، بازیگر و کارگردان چینی برعهده دارد و

جوآن چن، بازیگــر چینی-آمریکایی، نی نــی بازیگر چینی، 
تیمو نیکی فیلمساز فنلاندی و وینسنت پرز بازیگر و کارگردان 

سوئیسی اعضای هیأت داوران هستند.
چهره های بین المللی این مراســم شامل کارگردانانی چون بلا 
تار، نوئل باستین، باپتیست بوگارت و توبیاس اشمیتزلر، همراه 
هیأت سوئیسی و نمایندگان چندین جشنواره بزرگ فیلم بودند.  

۱۲۰ سالگی سینمای چین

به مناسبت ۱۲۰ سالگی سینمای چین، جشنواره بین المللی فیلم 
پکن با نمایش آثاری از نخســتین فیلم صامت تا انیمیشن های 
مدرن، تاریخ این صنعــت را در یکی از بزرگ تریــن بازارهای 
سینمای جهان جشن می گیرد. همه  چیز با یک دوربین دستی 
چوبی و مردی با دیدگاهی آینده نگر به نام »رن چینگ تای« آغاز 
شد. هیچ راهی برای دانستن این وجود ندارد که آیا »رن« هنگام 
 سفارش آن دوربین دســتی ساخت فرانســه در پاییز ۱۹۰۵  
حدســی از میراثی که بر جای می گذارد، داشته یا نه، اما تاریخ 
نشان می دهد او مردی باهوش،چندبعدی و کارگردان نخستین 

فیلم تاریخ چین با عنوان »کوه دینگجون« نیز بود.
لی ژن، اســتاد آرشــیو فیلم چین، می گوید: »تولید این فیلم 
نقطه عطفی نمادین است که پایان عصری بدون سینمای چین و 
فقدان تولیدات داخلی توسط مردم این کشور را نشان می دهد.« 
حالا و ۱۲۰ سال بعد، چین با ابرتولیداتی مانند انیمیشن »نژا ۲«  

دومین صنعت سینمایی بزرگ جهان را در اختیار دارد. 
درپانزدهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم پکن به مناسبت 
این ســالگرد، بخش ویژه ای با عنــوان »پانورامــای پکن«   به 
مرور تحول فیلمســازی در این کشــور اختصاص دارد. آثاری 
ازجملــه فیلم های صامت مرمت شــده ماننــد »عنکبوت ها« 
)۱۹۲۷( و »الهه« )۱۹۳۴(، نخســتین انیمیشن چین و آسیا با 
نام »شــاهزاده بادبزن آهنی« )۱۹۴۱( و کلاسیک هایی مانند 
»بهار در شــهر کوچک«)برگزیده به عنوان بهترین فیلم تاریخ 
ســینمای چین( تا آثار مدرنی مانند »ممکن اســت کوه ها در 
 هم بریزند« اثــر جیا ژانگ کــه در این بخش ویــژه به نمایش 

گذاشته می شوند. 
همچنین در حاشــیه ایــن رویداد، نشســت هایی بــا حضور 
کارگردانانی ماننــد جیا ژانگ که و هو جیان چــی درباره تاریخ 
سینما برگزار می شود. سینما نخستین بار  سال ۱۸۹۶ با نمایش 
فیلم های کوتاه برادران لومیر در شانگهای به چین رسید. رن که 
در دهه ۱۸۵۰ در فقر بزرگ شده بود، ابتدا به نجاری روی آورد، 
اما با ورود عکاسی به چین، استودیوی عکاسی »فنگ تای« را در 
پکن تأســیس کرد و حتی عکاس مخصوص ملکه سی شی شد. 
او ســپس با خرید یک دوربین فیلمبرداری و همکاری با بازیگر 
اپرا تان شین پی، فیلم »کوه دینگجون« را در حیاط استودیوی 

خود ساخت.

تولیدجشنواره

نقد خبر

 گلایه بن افلک از عرق کردن 
در لباس چسبان بتمن

باید واقعاً خسته کننده باشــد که در لباسی تنگ و چسبان با کلی 
جرم  و جنایت مبارزه کنی. بن افلک در مورد مشــکلات پوشیدن 
لباس بتمن در طول دوران بازی خود در نقش بتمن صحبت کرد و 
به GQ توضیحاتی دقیق در مورد تجربه فیزیکی سخت پوشیدن 

لباس بتمن داد.
افلک گفت: »من از لباس های بتمن متنفر بودم. لباس های بتمن 
پوشیدن شان وحشتناک است. اولاً خیلی گرم است و نمی شود نفس 
کشید  و طوری ساخته شده اند که به نظر دلخواه خودشان برسند. 
هیچ فکری به وضعیت انسان در آنها نشده است. بنابراین اتفاقی که 
می افتد این است که شروع به عرق کردن می کنی.   پس در آن لباس 

فقط عرق می ریزی.«
او ادامه داد: »این موضوع ساختن فیلم را دشوار می کرد، چون خیلی 
داغی. همچنین احساس قهرمانانه ای بهت نمی ده ، چون فوراً  عرق 
می کنی  و خیلی خسته می شــوی.« افلک با خنده افزود: »شاید 
کریستین ]بیل[ یا راب ]پاتینسون[، بچه هایی مثل اون ها، بهتر از 

من با این موضوع کنار می آمدند.«
افلک نقش بروس ویــن، معروف به بتمــن را در فیلم های»طلوع 
عدالت«، »فلس« و »لیگ عدالت« بازی کرد و همچنین در نسخه 

گسترش یافته »لیگ عدالت زک اسنایدر« حضور داشت.
لباس بتمن قبلًا هــم از انتقاد در امان نبوده اســت، اما کارگردان 
نخستین سری، تیم برتون، اعتراضاتی بیشتر از جنبه های ظاهری 
داشت. او در گفت وگو با Empire در سال ۲۰۲۲ به شدت از لباسی 
که جورج کلونی در فیلــم »بتمن و رابین« بــه کارگردانی جول 

اشنوماخر پوشید، انتقاد کرد. 

هنگام ساخت »صیاد« از برخی میزانسن ها چشم پوشی کردیم
جواد افشار، کارگردان »صیاد«: برای کنترل زمان فیلم، از برخی میزانسن ها صرف نظر کردیم. با وجود 
این، در بازبینی فیلم شــتاب زدگی در مونتاژ به چشــم می خورد.  تنها برای ایجاد حس نوســتالژی میان 

خانواده ها و همرزمان شهید صیاد از هوش مصنوعی بهره بردیم ./سینماپرس 

اگر سکوت نمی کردیم سریال »معاویه« ساخته نمی شد 
نصرالله قادری، کارگردان تئاتر: وقتی »۳۰۰« ســاخته شد، هنر انقلاب اسلامی پاســخی به آن نداد و در 
قبال سریال های ترکی هم همین اتفاق افتاد. وقتی پاسخی ندادیم حالا »معاویه« ساخته می شود. اگر 

هنر انقلاب اسلامی داشتیم دیگر فقط یک  سریال »امام علی)ع(« نداشتیم. /مهر 

صفحه آرا: بهروزقلی پور

تیم آلن اخیرا در گفت وگو با WIVB  درباره 
برخی از جزئیات داســتانی فیلم »داستان هالیوود

اسباب بازی۵« صحبت کرد که قرار است در 
ژوئن۲۰۲۶ توسط دیزنی و پیکسار به ســینماها بیاید. آلن 
دوباره در نقش باز لایتیر صحبــت می کند و می گوید که این 
شــخصیت در افتتاحیه باورنکردنی فیلم نقش اصلی را دارد. 
سپس فیلم تغییر مسیر می دهد و بیشتر روی جسی، گاوچرانی 

که بار اول در »داستان اسباب بازی۲« معرفی شد  و با صدای 
به یادماندنی جون کوساچ صداپیشــگی شده، تمرکز خواهد 
کرد.  آلن دراین باره گفت: »می توانم بگویم که این فیلم خیلی 
ـ  به جسی مربوط اســت.« او ادامه داد: »تام ]هنکس[ و من ـ
ـ دوباره به هم می رســیم  و یک صحنه افتتاحیه  وودی و من ـ
باورنکردنی با باز لایتیر داریم. تا اینجا را می توانم بگویم، ولی 
نمی توانم بیشتر از این بگویم.«  در دسامبر گذشته، آلن  گفته 

بود که نخستین جلسه ضبط۵  ســاعته خود را برای نقش باز 
لایتیر  تکمیل کرده است. او گفت: »خیلی عجیب بود که دوباره 
صدای باز را پیدا کنم، آن هم ۵ســال پس از اکران »داستان 
اســباب بازی۴.« او سپس گفت: »این داســتان بسیاربسیار 
هوشمندانه است. آیا می خواهید ۵قسمت از این را بسازید؟ من 
واقعا نمی گویم که موضوع پول است. مطمئنا آنها می خواهند 

موفق شوند، ولی این دلیل اصلی ساختش نبود .

 عیاری در تدارک ساخت 
»خرلنگ«

کیانوش عیاری پس از گذراندن ســالی سخت که بیشتر 
روزهای آن با بیماری گذشــت، در همین ابتدای سال نو 

فیلم جدید خود را کلید می زند.
این کارگردان آبان ماه سال قبل با اشاره به اینکه قصد دارد 
فیلمی  با نام »خر لنگ« بسازد، به ایسنا گفته بود: این فیلم 
درباره فوران نخستین چاه نفت ایران است و سال هاست 
که داستانش را در ذهن داشتم اما الان اشتیاق ساخت آن 

برایم بیشتر است.
عیــاری همچنین با اشــاره به مشــکلات جســمانی 
کــه در یکــی دو ســال قبــل چندبــار کارش را بــه 
بیمارســتان کشــاند بیان کرده بود، »دکترهــا به من 
گفته بودند یا ســینما را انتخاب کن یــا زندگی را، ولی 
من تــلاش می کنم بــا آرامــش کارم را دنبــال کنم«. 
و حــالا او با بهبود شــرایطش بخش هایــی از تازه ترین 
 اثر ســینمایی خود را در مسجدســلیمان فیلمبرداری

خواهد کرد.
طبق اعلام روابط عمومی فیلم، »خرلنگ« به کارگردانی 
کیانوش عیاری و تهیه کنندگی مشترک مهرداد غفارزاده و 
کیانوش عیاری، هم اکنون در مرحله تحقیق و نگارش قرار 
دارد و عیاری همزمان با تحقیق و نگارش فیلمنامه برای 
انتخاب لوکیشــن  بخش هایی از فیلم به مسجدسلیمان 

سفر کرده است.
در این ســفر که با همکاری شرکت ملی نفت ایران انجام 
شــد، مهرداد غفارزاده و یک گروه ۴نفره از گروه تولید و 

کارگردانی عیاری را همراهی کرده اند. 

شخصیت اصلی »داستان اسباب بازی5« مشخص شد 

باباپنجعلی  می تواند  در پایتخت8 برگردد
علیرضا خمسه در گفت وگو با برنامه »درجه یک« تلویزیون همشهری

علیرضا خمســه در برنامه »درجه یــک« در گفت وگویی با مژده 
لواسانی از سینما و تلویزیون و عدم حضورش در »پایتخت« گفت و 
در این برنامه از اختلاف های ناگفته اش با محسن تنابنده سخن به 
میان آورد. بخش هایی از گفت وگو با او را می خوانیم؛ گفت وگویی که 

از رشته تحصیلی علیرضا خمسه شروع شد.

دانشجو بودم و در دانشگاه ملی)شهید بهشتی( درس می خواندم.  آنجا گروه تئاتری تشکیل شد و من به آن گروه پیوستم. بعد از این 1
اجرا وارد گروهی شــدم که در آن سوسن تسلیمی و احمد آقالو 
حضور داشتند. من تا سال ۱۳۵۷با گروه نمایش همراه بودم و بعد به فرانسه رفتم. 
بعد از بازگشت از فرانسه،  نمایشی به نام »مرگ یزدگرد« اجرا شد و من آن زمان 

نقش سرباز را بازی کردم. این کار قرار بود تله تئاتر شود. 
با توجه به چهره ام به خاطر دارم که بهرام بیضایی به سرپرست گروه تئاتر گفت: 
»یک سرباز ساسانی می خواهم. این جوان ریقو است، اما مهدی هاشمی تأکید 
داشت که می توانم نقش یک ســرباز را بازی کنم. در نهایت نقش سرباز را بازی 
کردم و بازی با بهترین کارگردان ایران نصیب من شد. خاطرم هست که امین 
تارخ هم حضور داشت. در نقش سربازی بودم که روی صحنه در حال آمد و شد 
بود و خبرهای هولناک می آورد.  در این میان خاطرم هســت که با خنده وارد 

صحنه می شدم و بیضایی مدام می گفت چرا می خندی؟ 

»مرگ یزدگرد« نخستین کار سینمایی ام بود و به نظرم یک کار  درخشان محسوب می شود. هنوز هم دوست دارم که علاقه مندان 2
به سینما آن را ببینند. در فیلم »شاید وقتی دیگر« پانتومیم بازی 
کردم. به نظرم کمدی جدی ترین کار جهان است. معتقدم زمانی که درام های 
عادی را پیــش می بریم در اصــل کار خاصی نمی کنیم، امــا وقتی کمدی ای 
می سازیم، این شما نیستید که کمدی را انتخاب کرده اید، بلکه در جاهایی کمدی 
شما را انتخاب می کند. به هر حال به نظرم کمدی مرا صید کرد و من در دامش 
افتادم! هدفم از ابتدا این بود که بخندانم. می خواستم تماشاگران را بخندانم و این 

هم کار سختی بود.

وکیل« با حضور جمیله شــیخی و محمدعلی کشــاورز بازی 3 فیلم سینمایی »اجاره نشــین ها« زمانی که در نمایش »پاتلن 
می کردم، به من پیشنهاد شد. همان زمان بود که مرحوم داریوش 

مهرجویی از من دعوت کرد تا در »اجاره نشین ها« بازی کنم.   من در آن 
فیلم بازی نکردم و  داســتان جالب خود را دارد، بعدها در مجموعه 

»هوشیار و بیدار« که ساخته شد، بازی کردم.

برخــی از کارگردانان بدون توجــه به تعریف  کمدی در حال ســاخت فیلم های کمدی 4
هستند که با تعریف کمدی ناسازگارند. 

کمدی درواقع دومین گونه یا ژانر پس از تراژدی است. به نظرم نمایش زندگی 
مردم به قصد نشان دادن رفتارهای ناصواب با پایان خوش است. پس اگر فقط 
بخواهیم مردم را به هر قیمتی بخندانیم، این نامش کمدی نمی شود. کارهای 
چاپلین کمدی است و کارهای خمسه نوعی دیگر و اگر کمدی منطبق با تعریفی 
که از سینمای کمدی می شود نباشــد، بویی از کمدی نبرده است. کمدی باید 
دارای اندیشه نهفته و پنهان باشد. کمدی نگاه نقادانه به همراه دارد. دلیل اینکه 
نمی توانم با بســیاری از کمدی های امروز ارتباط بگیرم همین موضوع است؛ 

چراکه در آنها عشق، اندیشه و خرد وجود ندارد.

در این میان یک موضوع انتخاب نقش اســت.  بازیگر هرقدر هم  حرفه ای باشد گاهی نمی تواند از همه پیشنهادها براساس تعاریف 5
و معیاری که دارد سر باز بزند، زندگی خرج دارد و اگر کاری نکنیم 
زندگی پیش نمی رود. این ریل امروز هم توسط مسئولان ساخته شده است. در 
این سال ها در سریال هایی بازی کرده ام که خودم تمایلی برای تماشایشان ندارم. 
امروز نمی توانم به عنوان یک بازیگر حرفه ای بگویم بازی نمی کنم تا زمانی که 

بیضایی به ایران بازگردد  .

یک خسته نباشید به ســازندگان ســریال پایتخت می گویم؛ 6 هر ســریالی که این روزها ساخته شــود و گرهی از کار مردم و  
مشکلی از مشکلات بگشاید و برطرف کند و از اندوه مردم کم کند، 
صد آفرین دارد. همین که مردم سریالی را می بینند باید صد آفرین گفت، اما بارها 
به گروه گفتم که از نقش باباپنجعلی عبور کرده ام. آنها پیشنهاد دادند که مانند 
روح در سریال حضور داشته باشم و آن هم درست زمانی بود که می خواستم برای 
دیدن دخترم به خارج از کشور بروم. پیش از آن هم چند بازیگر همین سریال 
پایتخت را که از ســریال خارج شــده بودند، نمونه قرار دادم که چگونه راحت 
می توان موضوع را برگرداند و گفتم که پنجعلی مثلا به مشهد رفته و مدتی در یک 
آسایشگاه معلولان حضور داشته و حالا سر و کله اش دوباره پیدا می شود، اما گروه 

کارگردانی نپسندیدند.

من اگر اختلافی با محسن تنابنده داشته باشم، درون  خانوادگی  است، مردم در کوچه و خیابان می پرسند که باباپنجعلی چه شد. 7
در فصل ششــم تمام اعضای بدن باباپنجعلی اهدا شد، اما من 
می گفتم او نه می توانســت راه برود و نه ســلامتی کامل داشــت، پس چطور 
اعضایش اهدا شد؟ به گمانم حضور باباپنجعلی همچنان می توانست این 
سریال را به ایرانی بودن نزدیک تر کند،  که به گمانم فصل ششمش 
بدترین فصل پایتخت بود، بازی کردن در نقش روح باباپنجعلی 
هم خلاف میل باطنی و روحیه من بود. به گمانم در  شأن من 
 نیســت کــه در ایــن مــوارد بیــش از این بــا آنها 

صحبت کنم. 

گروه ۲4گزارش

   رضا عطاران 
و امثال پژمان جمشیدی، 

بازیگران خوبی هستند. خدا 
را شکر ما از لحاظ بازیگر کم 

نداریم. پژمان، بازیگر شیرینی 
است، اما سناریوهاست که 
ایراد دارد. ریل گذاری هاست 

 که قطار را به ناکجاآباد
برده است 

 کمدی سالم
تاریخ انقضا ندارد. فیلم های 

چارلی چاپلین را ببینید یا لورل 
و هاردی یا سوپ اردک برادران 
مارکس که هر وقت می بینید 

انگار همین دیروز ساخته 
شده اند. فیلم های کمدی که 
در دهه 6۰و 7۰ساخته شد و 

من در آن بازی کردم را دوست 
 دارم مثل »دو نفر و نصفی«، 

»من زمین مثل دوست دارم«، 
»آپارتمان شماره 1۳« و... 
به نظرم سینمای آن 2دهه 

تکرار نمی شود 

 در بازیگری،
علم روانشناسی به کمک 
من آمد. کاری که من در 

بازیگری می کردم، روانشناسی 
شخصیت بود. این رشته که 
در آن تحصیل کردم توانست 

 در تحلیل شخصیت ها 
به کمک من بیاید 
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